
Petre Gheorghiu: 
"Exagerăm niţel, 
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tramvai. 
mereu că 
atât de putit\, m-am infuriat şi luna 
toare le-am cerut� şaizeci de lei ! Sunt : 
însă mulţumit, când ml uit la tele:viac:lr,:"' 

ei a însemnat o bucurie şi fiecare 
ere a lor mă ţinea şi pe mine tânâr. 
buia să gândesc asemenea lor, să simt ca 
ei ca să-i pot ajuta. Întotdeauna am soco
tit că cel dintâi elev, la lecţiile pe care le 
predam, eram chiar eu. Calitatea mea a 
fost dintotdeauna intuiţia, capacitatea de 
a vedea dincolo de text şi dincolo de per
soană. A.sUzi lucrul acesta e mai puţin im
portant, profesia -de actor intră tot mai 
mult în sfera cOI'Tiei:'CiaL1ut $1 asta nu duce 
decât la scăderea valorikir. 
Cu tinerii nu poţi, nu trebuie � fad numai 
teatru; eu i-am � SI fie mai alf:S oa
meni. Abia pe urTl\! ii Tndemnam si iu
bească această profesie. $i asta nu se face 
stând închis intre zidurile unei încăperi. 
Mergeam împreună în gară, priveam tre
cătorii şi ne străduiam să le desluşim pre
ocupările, indeletnicirile... incercam să le 
reconstituim biografia pentru ca mai târ-
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ziu ei să aducă aceste personaje pe scenă. 
Cum să vă spun, ceea ce făceam eu erau 
lucruri plăcute, frumoase, chiar dacă să
vârşite cu sacrificii. Nu am aşteptat nicio
dată un câştig mat�rial; de multe ori le dă
deam tinerilor să mănânce, îi primeam să 
doarmă la mine. În munca aceasta, natura 
e un stimulator important Mergeam îm

nă la munte, sau doar în afara 
lui ... Acolo 

Conservator, la laşi, prin anii '46, vă imagi
naţi, nu se învăţau mai mult de trei mate
rii: actorie, limba franceză şi canto. De 
fapt, totul se rezuma la ... teatru. La celelal
te examene ni se dădeau note din oficiu. 
Cum de s-a întâmplat să devin actor? 
Eram coleg de liceu cu Octavian Cotescu, 
care, intr-o zi, vine la mine şi-mi spune: 
"Hai la Conservator să dăm examen !" Ti 
răspund: "Păi eu n-am trecut pe acolo 
decât de vreo două-trei ori". Zice: "Păi, 
eşti pi listf'. Am dat, aşadar, examen şi am 
fost remarcat de o profesoară din familia 
Bulandra, pe nume Gina Sandri-Bulandra. 
Nu am luat decât un amărît de şase; mai 
târziu, însă, s-a înfiinţat Institutul de 
Teatru şi au venit cadre didactice din 
Bucureşti. S-a făcut o nouă audiţie a celor 

care învăţau la Conservator. Se pare că 
le-am plăcut, pentru că, dintre toţi stu
denţii, am fost singurul care a primit califi
cativul "excepţional". M-am mirat întâi, 
dar mai pe urmă m-am hotărît cu adevă
rat să devin actor. La institutul care toc
mai se înfiinţase, în 1948, se făceau, la un 
moment dat, cincisprezece materii. Nici 
nu apucasem să le ştiu pe toate, că deja 

bună. Încă de pe atunci eram atras de 
compoziţii; izbuteam să mă strecor prin
tre cei cu o vârstă mai mare decât a mea 
şi să joc alături de ei. 
Dacă spuneţi că se făcea mai puţină 
şcoală, cum de existau totuşi atâtea 
vedete ? 
Nu e chiar aşa. De exemplu, în seria mea 
au început studiile vreo patruzeci de aspi
ranţi, dar actor n-a devenit nici unul. În 
liceu eram trei care mai târziu am 
îmbrăţişat cu adevărat cariera artistică: 
Octavian Cotescu, Dan lordăchescu şi cu 
mine. 
Care v-a fost calea după absolvirea fa
cultăţii? 
La absolvire, sarcina noastră era sâ ne 
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angajăm Tntâi pe la căminele culturale, dar, 
pentru că fusesem "premiantul" clasei, 
am primit oferte din partea Teatrului 
Municipal, a Teatrului Armatei (actualul 
"Nottara") şi a Teatrului Naţional din 

există acum, mai ales dacă e să punem la 
socoteală toate şcolile de teatru din ţară. 
Ei termină facultatea, iar noi trebuie să ie
şim la pensie ca să facem loc - cui ? Sigur 
că au apărut şi oameni talentaţi, dar pe 

Bucureşti. Totuşi, am preferat laşul şi in cei mai mu�i îi vedem cu toţii cum sunt .. 
locul meu s-a dus, la Municipal, Octavian 
Cotescu. 
Cât timp aţi rămas la laşi 1 
Cinci ani, in care am jucat aproape şaizeci 
de roluri; uneori interpretam câte două
trei in acelaşi spectacol. Când am venit la 
Bucureşti, in 1956, se auzise deja c-aş fi 
un bun pedagog, dar nu numai. Odată, 
fiind invitat la doamna Costescu-Duca, 
aceasta mi-a spus: "Domnule Gheorghiu, 
faceţi canto ! Vă pun casa mea la dis
poz�ie ... " Şi nu era oricine, fusese profe
soara lui Ohanesian, a lui Herlea... Era 
prea târziu, aveam 26 de ani, aveam soţie 
şi copil. 
Cum aţi ajuns la Teatrul "Bulandra" 1 
Mi-a dat telefon doamna Bulandra la 
hotelul unde locuiam (era in timpul 
filmărilor la "Citadela sfărâmată") şi m-a 
invitat pentru a doua zi la biroul dumnea
ei. Am ajuns mai devreme, am văzut-o 
coborînd din maşină, am salutat-o politi
cos. M-a întrebat "Cine eşti dumneata ?". 
Ştiam că mă cunoaşte. Mai fusesem la 
concursuri, îmi dăduse premii, mă văzuse 
la laşi ... Aşa că i-am spus: "Doamnă, m-aţi 
invitat pentru o discuţie ... ". "Eu te întreb 
cine eşti !" ... "Şi eu vă spun că am fost 
chemat de dumneavoastră." Ne-am 
ambiţionat amândoi, astfel încât atunci 
când a exclamat exasperată: "Ăsta e 
nebun !", i-am răspuns politicos: "Sărut 
mâna, doamnă" şi am dat să plec. A stri
gat după mine: "Hai, domnule Gheorghiu, 
vino, te aştept !" M-a angajat, apoi m-a 
ajutat să-mi găsesc şi locuinţă - eu nu 
eram prea descurcăreţ. 
Aţi jucat mult sub indrumarea lui Liviu 
Ciulei, având parteneri excepţionali ... 
Prima lui montare la Municipal a fost 
Omul care aduce ploaie in care am jucat 
şi eu. Pe vremea tinereţii mele, cu fiecare 
nou spectacol redeveneam elevi. Discu
tam, analizam fiecare rol. Acum se trece 
cu mare uşurinţă peste lectura la masă, se 
ajunge pe scenă fără pregătire, fără o sta
re anume creată. Cei mai mulţi dintre re
gizorii tineri nici nu ştiu despre ce este 
vorba în piesa pe care o pregătesc. Nu e 
firesc ca ei să renunţe la poveste, la 
înţelesurile sale ascunse. Apoi, dacă e să 
vorbim despre actorii tineri, pe cei mai 
mu�i dintre ei nu i-aş fi primit nici măcar 
ca elevi ... Pe urmă, nimeni nu se gândeşte 
la disproporţia dintre numărul de locuri 
care era pe vremuri la Institut şi cel care 

Vi se pare normal ca artiştii să fie pen
sionaţi, sugerându-se faptul că, în felul a
cesta, se face loc in teatru celor tineri/ 
Nici gând. Nicăieri în lume nu se întâmplă 
aşa ceva. Unii absolvenţi se plâng că nu au 
loc în teatre, dar sunt atâţia care pătrund 
acolo şi nu-i cunoaşte nimeni ... Se mu�u-
mesc cu reclame, cu figuraţie ... Socotesc, 
Tnsă, că, oricum s-ar întâmpla lucrurile în 
teatre, ei încă mai au nevoie de noi. 
Dincolo de asta, observ că regizorii i 
au uitat - sau nici nu au Tnvăţat vrF•()(Im:t 

mănunt. Aşa se manifesta iubi 
faţă de profesie. Astăzi cred că 
mu�i le l ipseşte cu totul 
pentru ceea ce fac. 
În afară de Liviu Ciulei aţi 
regizori importanţi ... 
Cu Pintil ie m-am întâlnit 
ne... Mai apoi, mă chema 
eram distribuit, dar şi de 
întâmpla să l ipsească cineva. 
fost dat afară de la televiziune 
tat să-I aduc în teatrul nostru. 
reproşez, totuşi, este faptul că 
cont de public, face spectacole 
pentru tumultul său interior, nu 
ceila�i. De fapt, dacă mă gândesc 
Liviu Ciulei avea metehnele lui. De 
ţinea morţiş să joace. A "ratat" destule 
producţii alegându-şi actorii abia după ce 
se distribuia pe sine. O greşeală flagrantă 
a făcut-o cu Azilul de noapte (prima vari
antă), distribuind actorii după vârsta per
sonajelor. Or aceşti oameni, trăind intre 
cârpe şi păduchi, aveau a�i ani ... 
Nu v-aţi retras prea devreme din 
teatru/ 
Nu m-am retras; n-am mai jucat în vre
mea din urmă ... Mai de curând mi s-a pro
pus să reiau Gin rummy, dar ar fi fost 
teribil de greu. Şi, pe urmă, mă intreb: cu 
cine? S-au stins şi I leana Predescu, şi Gina 
Patrichi ... Am propus să se refacă unele 
spectacole antologice ale teatrului, astfel 
Tncât ele să poată fi cunoscute şi de către 
generaţii mai noi de spectatori. Nu mi s-a 
dat nici un răspuns. 
S-au petrecut şi lucruri extraordinare Tn 

cariera dumnea
voastră/ 
O întâmplare 
destul de stranie 

Marinela Ţepuş 
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